
   زنجان: معاون صنايع دستي اداره كل ميراث  فرهنگي، صنايع دستي 
و گردشگري استان زنجان، از راه اندازي بازارچه هاي موقت صنايع دستي 
در ايام عيد نوروز امسال خبر داد.  الناز خدايي فرد با بيان اينكه در حال 
حاضر ۴۵ رش��ته فعال در حوزه صنايع دس��تي زنج��ان داريم، افزود: 
رشته هاي شاخص در اين عرصه ش��امل مس، مليله، چاقو، چاروق و 
حكاكي روي مس اس��ت كه بخش اعظمي از هنرمندان صنايع دستي 

استان در اين پنج رشته شاغل هستند. 
  فارس: مراسم بزرگداش��ت حكيم نظامي گنجوي به همت مركز 
پژوهش هاي زبان و ادبيات فارسي دانش��گاه شيراز با حضور جمعي از 
اهالي فرهنگ و هنر برگزار مي ش��ود.  در اين نشست كه روز سه شنبه 
۱۴ اسفندماه ۱۳۹۷، ساعت ۱۵ در تالار حكمت )واقع در پرديس ارم 
دانشگاه شيراز( برگزار مي شود، محمدحسين كرمي، استاد برجسته  
زبان و ادبيات فارسي س��خنراني مي كند.  در اين مراسم، برنامه هايي 

چون شعرخواني، موسيقي و... نيز اجرا مي شود. 
  كردستان: رئيس سازمان جهاد كشاورزي استان كردستان گفت: 
به مناسبت گراميداشت ياد و خاطره ۵۴۰۰ شهيد استان، ۵۴۰۰ نهال 
در روز درختكاري در كردستان غرس مي ش��ود.  خالد جعفري افزود: 
اين مراسم كه از برنامه هاي كميته روستايي كنگره ۵۴۰۰ شهيد استان 
كردستان است، در روز درختكاري ۱۵ اسفند سال جاري برگزار مي شود 

كه به طور مستقيم پوشش رسانه اي خواهد داشت. 
  هرم�زگان: فرماندار قشم گفت: همزمان با ميلاد با سعادت دخت 
نبي اكرم حضرت فاطمه زهرا)س(، بيش از ۱۲۰۰ بسته لوازم  التحرير 
بين دانش آموزان بخش هرمز توزيع ش��د.  عليرض��ا نصري افزود: اين 
بس��ته ها با هدف كمك به دانش آموزان نيازمند طراحي و اجرا ش��ده 
و همچني��ن جلوگي��ري از ترك تحصي��ل آنان و كمك ب��ه تحصيل 
دانش آموزان نيازمند انجام شده تا اين دانش آموزان نيز همانند ساير 

دانش آموزان با دارا بودن امكانات كافي سر كلاس درس حاضر شوند.

داشتن منطقه اي گردش��گري در كنار توليدات 
دامي و كشاورزي و حلقه اتصال بين پنج استان 
كشور ازجمله ويژگي هايي است كه مي طلبد تا 
استان لرس��تان نيز مانند ساير اس��تان ها داراي 
خط��وط ريلي ش��ود.  بالاخره س��ال ۹۰ بود كه 
كلنگ احداث آن بر زمين زده و درنهايت س��ال 
۹۳ عمليات اجرايي آن آغاز شد، درحالي كه قرار 
بود اين مهم ظرف مدت كوتاهي ساخته و آماده 
بهره برداري شود، اما برخي از مشكلات موجب شد 
تا ادامه ساخت آن در هاله اي از ابهام قرار بگيرد. 

   نياز خرم آباد به ايجاد راه آهن
قرار گرفتن اين استان در مركزيت ترافيكي باري 
و مسافري كشور در كنار لزوم استفاده از حمل 
و نقل آس��ان و رايگان ازجمله دلايلي است كه 
مي طلبد تا هرچه زودتر استان لرستان صاحب 
راه آهن شود.  اين درحالي است كه تحول آفريني 
در اقتصاد و توليد، دسترسي به بازارهاي تجاري، 
كاهش آمار تلفات جاده اي، كاهش آلودگي هاي 
زيست محيطي و صرفه جويي در مصرف انرژي 
و س��وخت و اتصال آن به اس��تان هاي همجوار 
براي رفع بخش��ي از محروميت هاي لرس��تان 
ازجمله مزاي��اي ايجاد راه آهن و توس��عه حمل 

و نقل ريلي در لرستان اس��ت.  اسد عبداللهي، 
فرماندار خرم آباد با تأييد اين موضوع مي گويد: 
»اين شهرستان از معدود مراكز استاني است كه 
به راه آهن وصل نيست. اين درحالي است كه در 
س��ال هاي اخير اقدامات خوبي را در اين زمينه 
ش��اهد بوده ايم كه اميدواريم در اسرع وقت به 

سرانجام برسد.«
   مشكلات ريز و درشت بر سر مهم ترين پروژه

درحالي كه سه سال از آغاز اجراي اين پروژه مهم 
در لرستان مي گذرد اما مشكلاتي ازجمله كمبود 
اعتبار، سختي كار و تملك اراضي در مسير باعث 

شد تا ادامه كار با اما و اگر بسياري مواجه شود. 
يكي از مشكلاتي كه موجب شد تا ادامه اين پروژه 
متوقف شود، س��ختي اتصال راه آهن لرستان به 
خوزس��تان اس��ت؛ موضوعي كه موجب شد تا 
بسياري معتقد باشند ايجاد راه آهن در لرستان 
بدون اتصال استان به خوزستان از طريق خطوط 
ريلي پلدختر- انديمشك پروژه اي ناتمام است. 

اين درحالي بود كه وجود اين مشكلات و كوتاهي 
در حل آن باعث ش��د تا برخي اعلام كنند پروژه 
راه آهن لرستان بايد در ايستگاه خرم آباد خاتمه 
يابد.  اين درحالي بود كه بسياري از كارشناسان 

معتقدن��د در اي��ن صورت پ��روژه ابت��ر مانده و 
تأثيرگذاري چنداني نخواهد داش��ت؛ چراكه به 
گفته آنها زماني مي توان از موفقيت پروژه سخن 
گفت كه به شبكه ريلي سراس��ري وصل شود و 
همچنين همه شهرهاي اس��تان به شبكه ريلي 
متصل شوند، بنابراين اصرار مسئولان استان بايد 

بر ادامه محور تا انديمشك باشد. 
  تنها 35 درصد پيشرفت در فاز اول 

با توجه به اينكه اهميت اين موضوع مي طلبد تا 
هرچه زودتر اين شبكه ايجاد شود، اما بي توجهي 
به مشكلات موجود بر سر اين خط آهن موجب 
شده تا فاز اول آن تنها ۳۵ درصد پيشرفت فيزيكي 
داشته باشد.  مدير حوزه طرح هاي شركت ساخت 
و توسعه زيربناهاي حمل و نقل كشور در لرستان 
در اين باره مي گوي��د: »پروژه راه آه��ن دورود- 
خرم آباد- انديمش��ك كه در حال حاضر با توجه 
به اصلاحيه قانون بودجه امسال با عنوان دورود- 
خرم آباد- انديمش��ك و اتصال به بروجرد تغيير 
پيدا كرد، فاز اول آن در حال اجرا است.« سيامك 
كياني مي افزايد: »طول محور دورود به خرم آباد 
۱۱۴ كيلومتر و طول محور خرم آباد به انديمشك 
۲۵۳ كيلومتر و درمجموع ۳6۷ كيلومتر اس��ت، 

همچنين مسير اتصال به بروجرد نيز ۲۷ كيلومتر 
است.« به گفته وي عمليات اجرايي فاز اول يعني 
دورود به خرم آباد از پيشرفت فيزيكي ۳۵ درصدي 
برخوردار اس��ت، اما در خصوص ف��از دوم يعني 
خرم آباد به انديمشك كاري صورت نگرفته است. 

   از سختي مسير تا سستي خاك 
با وجود اينكه سختي كار و تملك اراضي در مسير 
ازجمله دلايل تأخير در اجراي اين پروژه است، اما 
مي توان مشكلاتي از قبيل سختي مسير و سستي 
خاك را به آن اضافه كرد.   به گفته مديران اجرايي 
راه آهن دورود- خرم آباد- انديمشك پروژه حدود 
۳۲ كيلومتر تونل اضطراري، ۲6پل خاص از دهنه 
۱6۰ تا 6۰۰ متر و ۵۰۰ هزار متر مكعب عمليات 
بتن ري��زي دارد، و ع��لاوه بر آن حجم س��نگين 
خاكبرداري و خاكريزي را ني��ز بايد به آن افزود.  
مدير حوزه طرح هاي شركت س��اخت و توسعه 
زيربناهاي حمل و نقل كشور در لرستان در اين 
خصوص مي گويد: »خاك سست و ناپايدار مسير 
نيز از ديگر مواردي است كه سبب شده فعاليت 
در قسمت هايي از مسير با شرايط سختي در حال 
اجرا باش��د، همچنين محدوديت هاي اعتباري 
مزيد بر علت شده تا روند اجراي پروژه كند باشد.« 
كياني با اش��اره به بالارفتن هزينه ها در رابطه با 
تأخير در س��اخت اين پ��روژه مي افزايد: »اعتبار 
پروژه براي محور دورود به خرم آباد در ابتدا ۴۷۰ 
ميليارد تومان در قرارداد ذكر شده بود، اما از سال 
۹۵ و با وجود افزايش قيمت مصالح و دس��تمزد 
نيازمند تغييراتي بود كه طبق نظر مشاور سقف 
قرارداد براي اتمام ۷۵۰ ميليارد تومان پيش بيني 
شد، البته با برآورد ساخت ايستگاه ها اين مبلغ به 

يك هزار ميليارد تومان نيز مي رسد.«
مدير حوزه طرح هاي ش��ركت ساخت و توسعه 
زيربناهاي حمل و نقل كشور در لرستان تملك 
اراضي قرار گرفته در مسير را از ديگر موانع اجراي 
پروژه خوان��د، زيرا ظرف اين چند س��ال اعتبار 

نقدي براي تملك در اختيار نبوده است.

با وجودي كه لرستان يكي از استان هاي ترانزيتي در كشور محسوب مي شود 
و حلقه اتصال بين پنج استان كشور است، اما در حوزه حمل و نقل و خطوط 
ريلي از استان هاي محروم بوده و به همين دليل توسعه حمل و نقل ريلي در 
اين استان ضروري است.  در حالي كه 18 مهرماه سال 90 كلنگ ساخت پروژه 

راه آهن بروجرد- دورود- خرم آباد به زمين زده شد، اما برخي مشكلات و 
كم كاري ها سبب شده تا ادامه ساخت آن در هاله اي از ابهام قرار بگيرد.  به 
گفته برخي از مسئولان قرار بود تا سال 1400 اين پروژه به سرانجام برسد، 
اما وجود مشكلات بي شمار ادامه آن را در هاله اي از ابهام قرار داده است. 

هر ساله بيش از 900 

ميترا شهبازي
   گزارش 2

هكت�ار از اراضي 
چهارمح���ال و 
بختياري به زير كش�ت گياهان دارويي مي رود؛ 
گياهاني كه سالانه بيش از هزار و 400 تن از انواع 
آنها توسط كش�اورزان برداشت مي ش�ود و به 
فروش مي رس�د. حالا هم با توجه به بارش هاي 
خوبي كه در فصول پاييز و زمستان در استان رخ 
داده است، پيش بيني مي شود بهار 98 برداشت 
گياهان دارويي با رونقي افزون نسبت به سال هاي 
گذشته همراه باشد. در حال حاضر گفته مي شود 
كه ارتفاع برف كوهرنگ به 4 متر رسيده است؛ 
برفي كه خود نويدبخ�ش بهاري پرخير و بركت 
ب�راي چهارمح�ال و بختياري ه�ا اس�ت. 

    
ه��ر س��اله ۹۰۰ هكت��ار از اراض��ي كش��اورزي 
چهارمح��ال و بختي��اري به زير كش��ت گياهان 
دارويي مي رود؛ گياهاني كه چندصد گونه از آنها 
در سطح استان شناسايي ش��ده است و ظرفيتي 
خوب براي رونق اقتصادي و اش��تغالزايي استان 
محسوب مي ش��ود. با اين حال در سال هاي اخير 
هم مشكلات بسياري پيش پاي بهره وري از اين 
ظرفيت همچون كم آبي وجود داشته و هم متوليان 
به خوبي از اين پتانس��يل ها اطلاع نداشته اند. اما 
امروز با روشن شدن اهميت توسعه كشت گياهان 
دارويي قرار است سطح زير كشت اين محصولات 
كم نظير نيز در مناطق مختلف كشور به خصوص 
استان چهارمحال و بختياري افزايش چشمگيري 
داشته باشد. در اين راستا رئيس جهاد كشاورزي 
چهارمحال و بختياري با اشاره به اينكه قرار است 
س��طح زير كش��ت گياهان دارويي در اين استان 
افزاي��ش يابد، بي��ان مي كند: »در گذش��ته تنها 
۹۰۰ هكتار از اراضي به زير كشت گياهان دارويي 

مي رفت كه منجر به برداشت سالانه بيش از هزار و 
۴۰۰ تن از انواع گياهان دارويي مي شد.« 

ذبيح الله غريب با اش��اره به اينكه استان ظرفيت 
تبديل ش��دن به قطب گياه��ان داروي��ي را در 
س��طح كش��ور دارد، ادامه مي دهد: »شرايط آب 
و هوايي چهارمح��ال و بختياري مناس��ب براي 
رويش گياهان دارويي است و بايد از اين ظرفيت 
بهره گيري كرد.« بر همين اس��اس اين مسئول 
جهاد كشاورزي معتقد است كه مي توان با توسعه 
كشت گياهان دارويي توسعه بخش كشاورزي را 
هم رقم زد. لازم به ذكر اس��ت كه علاوه بر كسب 
دانش توسط كارشناسان و مسئولان درخصوص 
ارزش��مند بودن توسعه كش��ت گياهان دارويي، 
امس��ال بارش هاي جوي هم افزايش يافته است. 
بارندگي ه��ا نويدبخ��ش به��اري پررون��ق براي 
كش��اورزان اس��تان اس��ت. در حال حاضر گفته 

مي ش��ود كه ارتفاع برف در كوهرن��گ به ۴ متر 
رسيده است و همين موضوع نشان دهنده كاهش 

معضل بي آبي براي سال ۹8 است. 
  افزايش سطح زير كشت گياهان دارويي

بنابراين با افزايش سطح زير كشت گياهان دارويي 
در استان چهارمحال و بختياري نه تنها اشتغالزايي 
رونق مي يابد، بلكه فرصت رونق اقتصادي هم براي 
اين استان محقق شده است. در اين راستا مدير 
باغباني سازمان جهاد كش��اورزي چهارمحال و 
بختياري بيان مي كند: »با توجه به اقليم مناسب 
در زمين هاي خرد و كوچك به خصوص در مناطق 
روستايي ظرفيت كش��ت گياهان دارويي وجود 
دارد كه اين امر موجب ش��ده كشت اين گياهان 
در استان افزايش يابد.« ابراهيم شيراني با اشاره 
به اينكه كش��ت گياهان دارويي در استان حدود 
دو سالي است كه آغاز ش��ده، اضافه مي كند: »بر 

اس��اس آمار موجود بيشترين س��طح زير كشت 
گياهان دارويي در چهارمحال و بختياري مختص 
به گياه گل محمدي با ۲۵ هكتار و زعفران با ۲۰۰ 
هكتار اس��ت.« وي با اش��اره به تغييرات اقليمي 
و كاهش بارندگي ها در س��ال هاي اخير توس��عه 
كشت گياهان دارويي در استان را فرصتي مناسب 
مي داند و ادام��ه مي دهد: »بر همين اس��اس به 
متقاضيان كش��ت گياه��ان دارويي در اس��تان 
تاكنون ح��دود 6/۵ ميليارد تومان تس��هيلات 
پرداخت شده اس��ت.« گفته مي شود كه تاكنون 
۱۴۰۰ گونه گياهي در اس��تان شناس��ايي شده 
اس��ت كه از اين تعداد حدود ۳6۰ گونه گياهي 

جنبه دارويي، صنعتي و بهداشتي دارد. 
مديركل منابع طبيعي و آبخيزداري چهارمحال 
و بختياري با تأييد مطالب فوق و با اشاره به اينكه 
تاكنون ۳۵ گونه آندميك، منحصراً به نام استان به 
ثبت جهاني رسيده است، بيان مي كند: »كلوس، 
آنغ��وزه، بي لهََ��ر، كاردين، زرين گياه، آويش��ن، 
جاش��ير، بومادران، ش��نبليله، ريواس، موسير و 
بنُ س��رخ برخي از گونه هاي گياه��ي موجود در 
استان هس��تند.« علي محمدي مقدم با اشاره به 
اينكه بايد براي به��ره وري از اين ظرفيت ها يك 
زنجيره اقتصادي ايجاد كرد، اضافه مي كند: »بايد 
صنايع تبديلي گياهان دارويي در اس��تان ايجاد 
شود.« علاوه بر اين مزاياي اقتصادي كه گياهان 
دارويي براي اس��تان دارند و متوليان بايد به آنها 
توجه ويژه داشته باش��ند، توسعه كشت گياهان 
دارويي به لحاظ حفاظ��ت از منابع طبيعي هم از 
اهميت بالايي برخوردار اس��ت. در اين خصوص 
محمدي مق��دم ادامه مي دهد: »ب��راي كمك به 
حفظ رويشگاه هاي مرتعي و جلوگيري از تخريب 
مراتع بايد عرصه هاي منابع طبيعي را در اختيار 

بهره برداران گياهان دارويي قرار دهيم.«

 بارش هاي 97 
زمينه ساز توسعه كشت گياهان دارويي چهارمحال و بختياري در 98 

اعتبار پ�روژه براي مح�ور دورود 
به خرم آباد در ابت�دا 470 ميليارد 
تومان در قرارداد ذكر شده بود، اما 
از سال 95 و با وجود افزايش قيمت 
مصالح و دستمزد نيازمند تغييراتي 
بود ك�ه طبق نظر مش�اور س�قف 
قرارداد ب�راي اتم�ام 750 ميليارد 
تومان پيش بيني شد، البته با برآورد 
ساخت ايستگاه ها اين مبلغ به يك 

هزار ميليارد تومان نيز مي رسد
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 پیشرفت 35درصدی فاز اول راه آهن 
دورود– انديمشك بعد از 7سال

با اينكه قرار بود تا سال 1400 اين پروژه تكميل و آماده بهره برداري شود، اما حالا ادامه آن در هاله اي از ابهام قرار دارد

88498441سرویس  شهرستان

گمیشان صاحب آب شیرين كن مي شود  
   گلستان پ�روژه آب ش�يرين كن گميش�ان ب�ا 
سرمايه گذاري حدود 8 تا ۱0 ميليون يورو 
در زميني به مساحت ۲0 هكتار در حومه گميشان در نظر گرفته شده است. 
مديرعامل شركت آب و فاضلاب روستايي گلستان درخصوص استفاده 
از پروژه آب شيرين كن براي آبرساني به روستاهاي فاقد آب، اظهار كرد: 
به علت طولاني بودن خطوط انتقال مجتمع هاي آبرساني، كمبود منابع 
آبي در برخي مناطق جنوبي استان و بالا بودن هزينه هاي انتقال آب، اين 
شركت اقدام به مطالعات امكان سنجي با هدف استفاده از آب هاي نامتعارف 
و شور كرده است.  به گفته بهزاد هرمزي، شركت آب و فاضلاب روستايي 
اس��تان در حال حاضر در پنج نقطه »خواجه نفس«، »سيمين ش��هر«، 
»هوتن« و »كرند« )فجر شش(، »الغدير« و »شمال مراوه تپه« كار مطالعات 
و امكان سنجي پروژه آب ش��يرين كن را انجام داده است.  وي يادآور شد: 
احداث پروژه آب شيرين كن گميش��ان در راستاي تحقق سياست هاي 
كلان سند چشم انداز توس��عه اقتصادي و اجتماعي و همچنين توسعه 
زيرساخت هاي استان گلستان انجام خواهد شد.  به گفته هرمزي در سفر 
دوم رياست جمهوري و هيئت همراه به گلستان تفاهمنامه احداث پروژه 
آب شيرين كن گميشان در استان با هدف توليد ۱۰ هزار متر مكعبي آب 
شيرين و متناسب با ساختار محيط زيس��ت روز دوشنبه ۲۴ دي ماه ۹۷ 
توسط معاون عمراني استانداري گلستان و مديرعامل بخش پروژه هاي 

سرمايه گذاري گروه مپنا در حضور رئيس جمهور امضا شد.

 سفر مسافران نوروزي با اتوبوس آبي 
در رودخانه بهمنشیر و اروند   

شهردار آبادان از راه اندازي دو اتوبوس     خوزستان
آبي در رودخانه بهمنشير و آبراه اروند 

در ايام نوروز خبر داد. 
حسين حميدپور با اش��اره به اقدامات در حال انجام جهت ميزباني از 
مس��افران نوروزي اظهار كرد: برنامه هاي عمراني از جمله آماده سازي 
پار ك ها و ستاد اسكان مهمانان نوروزي در حال انجام است. همچنين 
چند نقطه شهر كه خاموش هس��تند روشن خواهند ش��د. برگزاري 
جش��نواره ها نيز براي ايام عيد نوروز پيش بيني ش��ده اس��ت.  وي با 
اشاره به توريست پذيري شهر آبادان و اقدامات لازم جهت گردشگري 
نوروزي، افزود: در نوروز گذش��ته اتوبوس آبي در آبادان راه اندازي شد 
كه مورد استقبال خوب مسافران قرار گرفت. در ايام نوروز آينده نيز دو 
اتوبوس آبي در رودخانه بهمنشير و آبراه اروند آبادان جهت گردشگري 
آبي نيم ساعته مسافران راه اندازي خواهد ش��د.  شهردار آبادان گفت: 
همچنين كاشت گل و گياه در ساحل رودخانه بهمنشير در حال انجام 
اس��ت.  حميدپور بيان كرد: همچنين در برنامه داريم بورس فلافل و 

غذاهاي محلي را در يكي از مناطق شهري آبادان راه اندازي كنيم. 

 افزايش 100درصدی خدمت رساني
 بسیج جامعه پزشكي سمنان در سال 98    

مسئول بسيج جامعه پزشكي استان    سمنان
سمنان از برنامه ريزي براي افزايش دو 
برابري تيم هاي پزشكي طرح ملي شهيد رهنمون در استان سمنان 

طي سال 98 خبر داد. 
 دكتر حميدرضا حافظي اظهار كرد: تيم هاي پزش��كي طرح ملي ش��هيد 
رهنمون استان س��منان در س��ال ۹8 حداقل به ۳۰ تيم پزشكي افزايش 
مي يابند تا مناطق محروم روستايي و حاشيه نشينان بيشتري در مناطق 
شهري را پوشش دهد.  وي از برنامه ريزي براي افزايش دوره هاي آموزشي 
پيشگيري از بيماري ها و اصلاح س��بك زندگي در سال پيش رو خبر داد و 
افزود: امس��ال در مجموع ۴۷۰۰ نفر از آموزش هاي بسيج جامعه پزشكي 
استان بهره مند شدند كه اين دوره ها در سال آينده با تمركز بيشتري برگزار 
خواهند شد.  وي ادامه داد: در سال آتي در كنار خدمات درماني به مناطق 
محروم روستايي و حاشيه نشينان شهرها هم در حوزه طب رايج و هم در حوزه 
طب ايراني برنامه هاي آموزشي با هدف اصلاح سبك زندگي و ارتقاي سطح 
سلامت جامعه هدف در اين مناطق كمتر برخوردار پيش بيني شده است.  
مسئول بسيج جامعه پزشكي استان از طرح ملي شهيد رهنمون به عنوان 
يك طرح موفق نام برد و اظهار كرد: در گذشته تيم هاي پزشكي يك بار به 
منطقه اي اعزام مي شدند و ممكن بود تا سال ها مراجعه مجددي به مناطق 
نداشته باشند اما با اجراي طرح ملي شهيد رهنمون اين مشكل برطرف شد 
و تيم هاي پزشكي اعزامي موظف شدند كه در اين مناطق استقرار پيدا كرده 
و حداقل هر ماه يك بار به آن منطقه مراجعه كنند.  وي با بيان اينكه تيم هاي 
پزشكي اعزامي در اين طرح شامل پزشك، روان پزشك، پرستار و... هستند، 
گفت: جدا از شناختي كه تيم هاي پزشكي به واسطه حضور مستمر در مناطق 
از وضعيت بهداشتي اين مناطق محروم پيدا مي كردند همراهي روان شناس ها 

نيز فرصت بهتري براي بررسي مشكلات اين مناطق فراهم كرده است. 

 صادرات كاكتوس هاي ساوه 
به كشورهاي حاشیه خلیج فارس و درياي خزر  
   مركزي  كارشناس مسئول گلخانه هاي جهاد 
كشاورزي ساوه از رونق صادرات انواع 
گياهان خانواده ساكولنت ها )كاكتوس ها( از اين شهرستان به خارج 

از كشور خبر داد. 
عليرضا ارباب با اش��اره به افزايش س��طح زير كش��ت گياهان خانواده 
ساكولنت ها )كاكتوس ها( در شهرك گلخانه اي آوه از توابع شهرستان 
س��اوه اظهار كرد: گياه��ان اين خان��واده داراي برگ هاي گوش��تي و 
آبدار و مقاوم ب��ه كم آبي هس��تند و از لح��اظ تغذيه بس��يار كم توقع 
محسوب مي شوند.  وي با اش��اره به محدوديت منابع آبي در پي وقوع 
خشكسالي هاي اخير در كش��ور تأكيد كرد: به دليل محدوديت منابع 
آبي كشت ساير محصولات نظير سبزيجات و صيفي جات، هزينه هاي 
سرس��ام آوري را براي گلخانه ها در پي دارد لذا كشت انواع كاكتوس و 
ساكولنت به دليل مزيت هاي مورد اشاره نقطه اميدي براي درآمدزايي 
گلخانه داران در قالب افزايش سطح زير كشت و صادرات اين محصول 
است.  اين كارشناس جهاد كشاورزي ساوه با اش��اره به افزايش ميزان 
سطح زير كشت اين محصول در شهرك گلخانه اي آوه از سال گذشته 
تاكنون گفت: هم اكنون بالغ بر دو هكتار از گلخانه هاي شهرك گلخانه اي 
آوه به كشت اين محصول اختصاص يافته است و گلخانه داران با تكثير و 
پرورش اين گياهان موجب رونق فروش و صادرات اين محصول درآمدزا 
و ارزآور شدند.  وي به مصرف اين محصول در بازارهاي داخلي و خارجي 
اشاره كرد و گفت: اين محصول علاوه بر اين كه در چند نوبت متوالي از 
ساوه به كشورهاي حوزه خليج فارس، روسيه، قزاقستان و... كه به صورت 
گلداني بارگيري و صادر مي شود، نياز داخل كشور را نيز تأمين مي كند.  

 فاصله 700 كلاسي خراسان جنوبي
 با استانداردهاي آموزشي

انگار همه عادت كرده ايم، اتفاقي بيفتد يا فاجعه اي به وقوع بپيوندد تا 
همه شروع به حرف زدن بكنند و مسئولان هم چند روزي به شلوغ بازي 
و ش�انه خالي كردن از مسئوليتش�ان بپردازند و بعد هم قول و قرار و 
وعده هايي بدهند و دست آخر هم هيچ. موضوع مدارس و كلاس هاي 
فرسوده از جمله اين موارد است و هر روز از يكي از استان ها خبر مي رسد 
كه تعدادي از دانش آموزان زير سقف هاي نا ايمن درس مي خوانند و شايد 
هر لحظه بايد منتظر اتفاقي ناگوار بود. درست مثل خراسان جنوبي كه 
مديركل نوسازي، توسعه و تجهيز مدارس اين استان اعلام كرده 62 
درصد مدارس در خراسان جنوبي تخريبي يا نيازمند مقاوم سازي است. 

    
وضعيت مدارس خراسان جنوبي اصلاً خوب نيست و معلوم نيست با توجه 
به آمار دقيقي كه از وضعيت اين مراكز آموزشي وجود دارد، چرا مسئولان 
امر دست روي دست گذاشته اند و نمي خواهند كاري كنند. البته حتماً 
دوباره پاي اعتبارات و بودجه و پول در ميان اس��ت، ولي نبايد فراموش 
كرد كه بازي كردن با جان دانش آموزان هيچ توجيهي نمي تواند داشته 
باشد.  هم اكنون ۴8 درصد مدارس خراسان جنوبي نيازمند بازسازي و 
۱۴ درصد نيز تخريبي است. اين يعني وقتي بيش از 6۰ درصد مدارس 
يك استان دچار مشكل است، اكثر دانش آموزانش با دلهره و اضطراب سر 
كلاس هايشان حاضر مي شوند و در چنين سيستم آموزشي هم مي توان 

خروجي ها را پيش بيني كرد. 
   فاصله 700 كلاسي با استانداردها

خراس��ان جنوبي نيازمند احداث ۷۰۰ كلاس درس است. ۷۰۰ كلاسي 
كه اس��تان را به اس��تانداردهاي لازم نزديك و س��ايه تخريب را از س��ر 
دانش آموزان دور كند.  در همين رابطه مديركل نوسازي، توسعه و تجهيز 
مدارس خراسان جنوبي با تأييد آمارهاي فوق و با اشاره به درس خواندن 
دانش  آموزان استان زير سقف هاي ناايمن، مي گويد: » 6۲ درصد مدارس 
استان تخريبي يا نيازمند مقاوم سازي اس��ت.« محمدرضا بيكي با بيان 
اينكه مهيا كردن زمينه و شرايط مطلوب براي تحصيل دانش آموزان از امور 
مهم است، زيرا منابع انساني، زيربناي توسعه در هر جامعه هستند، ادامه 
مي دهد: »اداره كل نوسازي مدارس در كنار آموزش و پرورش قرار دارد و 
هدف هر دو نهاد تأمين فضاي آموزشي دانش آموزان است. همچنين مجمع 
خيران مدرسه ساز يا به صورت مشاركتي يا مردمي )خيران( در ساخت 
مدرسه سازي اقدام مي كند كه در همين راستا ۱۰۰ پروژه مدرسه سازي به 

صورت مشاركتي و مردمي در استان در دست ساخت است.«
   هميشه پاي يك اعتبار در ميان است

بيكي با اعلام اينكه ۴8 درصد مدارس استان نيازمند بازسازي و ۱۴درصد 
مدارس تخريبي اس��ت، تأكيد مي كند: »در مجم��وع 6۲ درصد مدارس 
استان تخريبي يا نيازمند مقاوم سازي است كه براي رفع اين چالش نيازمند 
تخصيص اعتبار و همياري روز افزون خيران مدرسه ساز هستيم.« وي با 
اعلام اينكه خراسان جنوبي نيازمند احداث ۷۰۰ كلاس درس است، ادامه 
مي دهد: »براي رسيدن به حد استاندارد بايد ۷۰۰ كلاس درس در استان 
ساخته شود.«  مديركل نوسازي، توسعه و تجهيز مدارس خراسان جنوبي 
با بيان اينكه براي رفع مشكلات آموزشي در سايت هاي مسكن مهر نياز به 
ساخت ۳۷۰ كلاس درس جديد داريم، با اشاره به فضاي آموزشي موجود 
در مسكن مهر استان مي گويد: »تاكنون 8۳ كلاس درس در سايت هاي 
مسكن مهر استان ساخته شده و در حال حاضر ۱88 كلاس درس در حال 
احداث است كه اتمام اين پروژه ها اعتبار زيادي نياز دارد.« بيكي با اشاره 
به فضاي آموزشي موجود در مسكن مهر مهرشهر بيرجند تصريح مي كند: 
»طبق برنامه ريزي هاي انجام ش��ده بايد ۲۰۱ كلاس درس براي سايت 
مسكن مهر شهر بيرجند ساخته مي شد كه تاكنون 8۴ كلاس درس احداث 

شده و ساخت ۱۱۷ كلاس درس ديگر نيز در اين منطقه مورد نياز است.«

 افتتاح تالار فرهنگی بوشهر
با حضور وزير ارشاد

تاكن�ون 50 درص�د ياران�ه مطبوعات     بوشهر
تخصيص يافته كه در اين راستا نامه اي به 
رياست جمهوري، سازمان برنامه و بودجه كشور و دفتر رئيس جمهوري 
نوش�ته ش�ده كه دس�تور خوب�ي در م�ورد آن داده ش�ده اس�ت. 
وزير فرهنگ و ارشاد اس��لامي كه به بوشهر سفر كرده است با اعلام اين 
خبر گفت: در استان بوشهر نيز با كمك استاندار و تفاهمنامه منعقد شده 
بين وزارت فرهنگ و ارشاد و استانداري بوشهر اين اتفاق خوب باعث شد 
پروژه تالار فرهنگي كه مردم سال هاي سال در انتظار آن بودند امروز به 
ثمر بنشيند.  سيد عباس صالحي با اشاره به افتتاح تالار فرهنگ بوشهر به 
عنوان يكي از مطالبات مردم افزود: اميدواريم مجتمع فرهنگي- هنري 
بوشهر در سفر رئيس جمهوري به بوشهر در مصوبه هاي سفر گنجانده و 
در سال هاي ۹8 و ۹۹ به نتيجه برسد.  وي يادآور شد: اين مهم در صورت 
تحقق يك اتفاق خوب در حوزه فرهنگي استان بوشهر است.  مديركل 
فرهنگ و ارشاد اسلامي استان بوشهر نيز گفت: تالار فرهنگي ليان يكهزار 
و ۳8۰ مترمربع سالن، اتاق هاي گريم، نگهباني، باجه بليت فروشي، لابي 
و اتاق وي  آي پي دارد.  فاطمه كرم پور افزود: افتتاح تالار فرهنگي ليان 
بوشهر اقدامي مهم در حوزه توسعه زيرساخت هاي حوزه فرهنگ و هنر 
بوشهر است كه همواره از مطالبات شهروندان بوشهري بوده است.  وي 
اظهار داشت: پس از وقفه چند ساله در روند عمليات اجرايي تالار ليان 
بوشهر با اهتمام جدي ايجاد ش��ده در سطح اس��تان و به ويژه از سوي 

استاندار بوشهر اين سالن در كمتر از سه ماه تكميل شد. 

محمدرضا سوري
   گزارش يك

سجاد مرسلي


